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است دخترش  مادر،  گنج 
                                        بررســی رابطه مادر و دختری در گفت وگو با یک روان شناس بالینی

  جعفری|مـادر واژه  عجیـب و دل نشـینی اسـتکـه از شـنیدن نامـش احسـاس آرامـش می کنیـد مخصوصـا اگـر یـک دخـتر باشـید می دانیـد مـادر بـرای شـا هانند 
سـتون قـدرت اسـت و دخـتر بـرای مـادرش دنیایش اسـت. بنابراین میـان مـادر و دختر بایـد پیوند محکمی وجود داشـته باشـدکـه تحت هیـچ شرایطی تخریب نشـود،

امـا یـک رابطـه مـادر و دختری مسـتحکم به افزایـش آگاهی نیـاز دارد. تعریف رابطـه مادر و دخـتری، میزان صمیمیـت رابطه و ایجـاد رفاقت بسـیار مهم اسـت. بنابراین 

بـا خانـم دکـتر آلالـه عطـاران، روان شـناس بالینـی، بـهگفت وگـو نشسـتیم تا این نـکات مهـم و حیاتـی رابطه مـادر و دخـتری را دقیـق بررسـیکنیم. بایـد دقـتکنیدکه 

بـا بـزرگ شـدن دخـتر ایـن رابطـه تغییر خواهـدکرد، امـا احساسـات یکسـان باقی خواهـد مانـد. بنابراین بـه عنوان یـک مـادر باید خودتـان را آمـاده برای روبه رو شـدن 

با تغییراتکنید و ما سـعیکردیم نکاتـی درباره  راه های بهبود ارائه دهیم.

 رابطه مادر با دختر چقدر اهمیت دارد؟

اولیـن فضایـیکـه انسـان ها در آن وجودشـان معنـی پیدا 

می کنـد، رحـم مـادر اسـت و داخـل رحـم مـادر مـا یـک 

تجربـه ای داریـم شـبیه چیزیکـه هیچ وقت بعـد از دنیای 

تولـد تجربـه نخواهیـمکـرد. در واقـع اولیـن حضـور مـا،

در بـدن مـادر اسـت و بعـد از تولـد، نـوزادکم کـم متوجـه 

می شـود جدایـی از لحـاظ فیزیولوژیکـی از مـادر در حال 

اتفاق افتادن اسـت. اما واقعیت این اسـتکـه رابطه مادر 

بـا فرزنـد، ایـن رابطـه یـک نمونـه ای از تمـام ارتباط هـای 

بـشری ماسـت و اگـر مـن از ابتـدای تولـدم با مادری رشـد

کنـمکه امن باشـد و حسـاس بـه نیـاز من اسـت، در روابط 

عاطفـی خـودم با سـایر آدم هـا می توانـم رابطـه ای مبتنی 

بـر اعتماد بسـازم و اگـر رابطـه ای با مادر داشـته باشـمکه 

مبنـی بـر ایـن امنیـت نباشـد احتـمالا رابطـه مـا بـا سـایر 

آدم هـا نیـز بـا مشـکل روبه رو می شـود.

 امن بودن مادر به چه معناست؟

دل بسـتگی ایمن یعنی وجود مادر پاسـخ دهنده و حساس 

بـه  نیازهـای اولیـهکـودک اسـت و در فرزنـد ایـن باور شـکل 

گرفتـهکـه اگر نیازی داشـته باشـم مـادرم رفع خواهـدکرد.

دل بسـتگی ناایمن بـه چند طریق شـکل می گیرد اولین آن 

والدینی هسـتندکه براسـاس نیاز خودشـان با بچـه ارتباط 

می گیرنـد و نه بـر مبنای ارتباط با بچه! یعنـی رفع نیاز فرزند 

بسـتگی بـه حـال و حوصلـه مـادر دارد. این باعث می شـود 

بچـه اضطـراب و ترس از دسـت دادن مادر را داشـته باشـد.

نوع بعـدی دل بسـتگی اجتنابی نـام دارد، قطعـا آدم هایی 

را اطرافتـان دیده ایـدکـه سـخت ارتبـاط می گیرنـد چـون 

اصـولا با والدینی روبـه رو بوده اندکه والد در زمان درسـتش 

پاسـخگو نبوده یا حتی افسردگـی و  عدم ابرازگری هیجانی 

خـود والـد خیلـی مؤثـر اسـتکه خـود بچـه ارتبـاط عاطفی 

بـا آدم هـا نگیـرد چـون می گویـد پدر و مـادرمکـه نیـاز من را 

رفـع نمی کننـد. بنابرایـن بهـر اسـت بـا آدم های دیگـر نیز 

ارتبـاط نگیرم.

 تعریف رابطه دوستانه و سالم مادر و 

دختر چیست؟

اول از همـه بایـد بدانیـد شـما بـه عنوان یـک مـادر نمی توانید 

رفیـق صمیمـی دخرتـان باشـید و اصا هـم چنیـن تقاضایی 

نباید وجود داشـته باشد به عنوان مثال دخر نوجوان چهارده 

سـاله شـما چیزی را می گویدکه همان را به دوسـتشگفته، اما 

شـاید شما گنجایشـش را نداشته باشـید یعنی واکنش شما به

گونه ای اسـتکـه دخر دیگـر هیچ چیـز را به شـما نمی گوید! 

یـک مـادر اگـر بخواهد بـا دخرش ارتبـاط خوبـی بگیـرد باید 

چنـد ویژگـی داشـته باشـد، اول از همـه دلتـان را بـزرگ کنید 

برای اینکه ظرف بزرگی برای شـنیدن تجربه فرزندمان داشته 

باشـیم یعنـی اینکه  هر چهگفـت واکنش عجیب غریبی نشـان 

ندهم، احسـاس شرم و گناه به او ندهم و شـنونده بسیار خوبی 

بـرای فرزندمـان باشـیم و درکنـار راهنمایـی امـن اسـتقال 

فرزندمـان را نیـز حفـظ کنیـم. ویژگی هـای بعـدی را در چنـد

کلمـه می تـوان خاصـهکـرد و بایـدگفـت رابطـه مادر بـا دخر 

بایـد براسـاس احـرام، امنیـت، راهنمایـی سـالم، حمایـت،

عشـق و قدردانـی باشـدکـه بـا ایـن مؤلفه هـا ایـن رابطـه یـک 

رابطـه دوسـتانه و ایـده آل میان مادر و دخر اسـت.

صمیمیت هم انواع داردکه صمیمیتی

کـه یـک مـادر می توانـد بـا دخـرش 

داشته باشد از نوع صمیمیت عاطفی 

اسـت یعنـی دخـر می توانـد دربـاره 

احساسـاتش و مسـائل شـخصیکـه بـا 

دیگـران دارد بـا مـادرش صحبـتکنـد. نـوع 

بعـدی صمیمیـت فیزیکـی و جسـمانی اسـت، همه  ما بـه آغوش مادر 

نیـاز داریـم، امـا متأسـفانه بعضـی از والدیـن آغـوش را بـرای فرزنـد 

خـود محـروم می کننـد،  بایـدگفـت ارتبـاط پوسـتی و فیزیکـی مـادر 

بـا فرزنـد در هـوش شـناختی بچه هـا اثرگـذار اسـت. خیلـی از مواقع 

والدیـن فکـر می کننـد اگـر دخرشـان را بغـل کنند لوس می شـود! و 

چنیـن صمیمیتـی را از او دریـغ می کننـد. آدم ها در هر سـن و سـالی 

بـه آغـوش مـادر احتیـاج دارنـد، لحظـه ای را تصـورکنیـدکـه از دنیـا 

بریده ایـد، چـه بهـر از یـک آغوشگـرمکه آن را مـادر به شـما می دهد 

و می گویـد:«مثـل کوهکنارت هسـتم«. در واقـع بایدگفـت صمیمیت 

شـاکله رابطـه عمیق اسـت، یعنی رابطه ای براسـاس امنیت، عشـق،

حمایـت، مراقبـت، احرام و آغوش اسـت.

دخترتان 
را در آغوش 

بگیرید او قطعا 
لوس نخواهد 

شد!


